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נוהג  גדולתו  כל  עם  לאדם אשר  מעלה 
בענוה ומבטל עצמו בפני זולתו !

נלמד מהפסוק: "ונחנו מה כי תלינו עלינו" (פרק טז-ז)
שאני  בשעה  שאפילו  בכם  חשקני  לישראל  הקב"ה  להם  אמר  חז"ל:  ואמרו 
משפיע לכם גדולה אתם ממעטין עצמכם לפני. נתתי גדולה לאברהם אמר לפני 
"ואנכי עפר ואפר". למשה ואהרן, אמרו "ונחנו מה". לדוד, אמר "ואנכי תולעת ולא 
איש". עוד אמרו: גדול שנאמר במשה ואהרן יותר ממה שנאמר באברהם, דאילו 
באברהם כתיב "ואנכי עפר ואפר" [שיש בהם ממשות כלשהי] ואילו במשה ואהרן 
כתיב "ונחנו מה". ואמר רבא... אין העולם מתקיים אלא בשביל משה ואהרן. 

כתיב הכא "ונחנו מה" וכתיב התם "תולה ארץ על בלימה" (חולין פט.).

ידוע, כי מה שמשפיל אדם עצמו ומתבזה, זוהי הכפרה הטובה בשבילו. 
וזה גם זכות קיומו, כדברי חז"ל (סנהדרין צב.): לעולם יהא אדם אפל 
חלונותיו  לו  פותחין  שאין  אפל  בית  על  שנאמר  וכמו  וקיים,  [=שפל] 

לראות את נגעו. עיי"ש.

חז"ל  מדברי  למד  מוסר)  (בשיחות  זצ"ל  שמואלביץ  חיים  רבי  הגאון 
(מגילה טו.) עד היכן מגעת גודל הזכות שיש לאדם השובר את מדותיו 
ומשפיל את כבודו, עד כי זכות זו עומדת להם לישראל להצילם מגזירות 

קשות ורעות וכך אמר:

הגמרא שואלת: מה ראתה אסתר שזימנה את המן למשתה? רבי שמעון 
בן מנסיא אומר: אולי ירגיש הקב"ה ויעשה לנו נס. תרוץ אחר: אולי יראה 

הקב"ה שאני צריכה להחניף לרשע זה ולזלזל בכבודי ויעשה לנו נס.

וביאר רבי חיים: הרי כלל ישראל עמד בסכנה של "להשמיד להרוג 
ולאבד את כל היהודים מנער ועד זקן טף ונשים", והכל עמדו בשקם 
ובתעניתם וביקשו רחמים, ובכ"ז עדיין כל זה אינו כדאי לעורר עליהם 

רחמים לפני הקב"ה, ואף תפלת אסתר לא הועילה.

ועם כל גודל מעלתה ידעה אסתר שהתפלות והתעניות עדיין לא יועילו, 
אלא מה כן מסוגל להועיל? מה שתאלץ לזלזל בכבודה! שבירת מדת 
הכבוד הוא שיהיה בכוחו לעורר רחמים לפני השי"ת, אולי ירגיש הקב"ה 

בזה ויעשה להם נס.

בהספד שנשא הגה"צ רבי דן סגל שליט"א על הגראי"ל שטיינמן 
סיפר שאמר לו הרב שטיינמן: "גדולי ישראל במשך הדורות כמו רבינו

הגר"א זי"ע, יצאו לגלות משום כפרת עוונות. שכן בגלות ישנן בזיונות 
והם כפרה גדולה. אך מאידך, נגרם מזה מעט ביטול תורה... אך היום 
גלות...  לעשות  כדי  מהבית  לצאת  צריך  לא  דרא".  "אכשר  ה'  ברוך 

הבזיונות מגיעים עד לבית"...
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צרכו.  כל  לו  שיספק  בה'  לבטוח 
ישמח בחלקו ולא ידאג דאגת המחר !
מן  לחם  לכם  ממטיר  "הנני  מהפסוק:  נלמד 
למען  ביומו  יום  דבר  ולקטו  העם  ויצא  השמים 

אנסנו" (פרק טז-ד)
אכילת  צורך   - ביומו  יום  "דבר"  (מהמכילתא):  רש"י  ופירש 
יום, ילקטו ביומו, ולא ילקטו היום לצורך מחר". עוד אמרו חז"ל 
(במכילתא): דבר יום ביומו - מי שברא היום ברא פרנסתו, מכאן 
היה רבי אלעזר המודעי אומר: כל מי שיש לו מה יאכל היום, ואומר 

מה אוכל למחר, הרי זה מחוסר אמנה".

יסוד גדול במדת האמונה והבטחון לומדים אנו מפרשת השבוע: 
וכל דרכי ההצלה  רודפים אחריהם  ישראל ראו שמצרים  כשבני 
לכאורה חסומים מכל צד, נבהלו ופחדו מאד והתלוננו "המבלי אין 
קברים"... היה כאן חוסר בטחון בהשי"ת שיכול להושיעם בכל מצב, 

גם כשבראיה טבעית נראה ברור שאין כל מוצא מהסכנה.

ואז גילה להם משה רבינו שהבעיה האמיתית אינה במה שמצרים 
עושים אלא בפחד והדאגה שישראל מרגישים ומביעים. והורה להם 
משה שככל שיתחזקו יותר בשלוות האמונה והבטחון בהשי"ת כך 
יראו את ישועת ה'. וזהו שאמר להם: "אל תראו התייצבו"! כלומר: 
ה'"  ישועת  את  "וראו  והרגועה  הטבעית  הנפשית  ליציבות  שובו 
כלומר: אל תביטו בראיה רדודה ושיטחית על מה שקורה מסביבכם, 
שכן היא ראיה מוטעת הנובעת מפחד ובהלה בלתי נשלטים בשכל, 
אלא הביטו בראיה מפוקחת ושכלית מקיפה ואמיתית על יכולתו 

של הקב"ה להושיעכם כפי שהוכיח במצרים.

לא  היום  מצרים  את  ראיתם  אשר  "כי  משה:  שהמשיך  וזהו 
תוסיפו לראותם עוד עד עולם". ונמצא שראיתכם היום היא כוזבת 
ודמיונית. אין בה ממש. אלא: "ה' ילחם לכם" ואימתי? רק כאשר 
ספיקות  תעוררו  ולא  שאלות  תשאלו  כשלא   - תחרישון"  "אתם 
ולא תביעו דאגות, וזאת ע"י האמונה התמימה והבטחון המוחלט 

בהשי"ת.

ואכן, כשקיימו ישראל באמונה תמימה, בבטחון ובמסירות את 
ההוראות שנצטוו ונסעו לתוך הים, ונחשון קפץ לתוכו באין אומר 
ודברים, אשר בזה בא לידי ביטוי שיא האמונה התמימה והבטחון 
הים  בתוך  והלכו  לפניהם,  הים  נבקע  או-אז  בהשי"ת,  המוחלט 
ביבשה... ישועה פלאית כזו שלא היה ניתן להעלות על הדעת בשום 

פנים ואופן.

יסוד אמונה ובטחון זה שלימד משה רבינו, הוא בעצם המפתח 
לכל הישועות הנצרכות לו לאדם בעולם הזה בכל דור ודור, ומתבטא 
במיוחד בקושי הגדול שיש לו לאדם בפרנסתו או בזיווגו. כי על כן 
אמרו חז"ל: "קשין מזונותיו של אדם כקריעת ים סוף". וכן: "קשה 
זיווגו של אדם כקריעת ים סוף". מדוע הם דומים דוקא לקושי של 
קריעת ים סוף?! ובמה היה טמון הקושי הגדול של קריעת ים סוף?! 
אלא הקושי הגדול היה, כפי שביארנו, בראייתם המוטעת של ישראל 
בקריאת המצב לאשורו. וזה שגרם להם ל"איבוד עשתונות" וממילא 
להקשות ולהרחיק מהם את הישועה. שכן הם הביטו בתוך המסגרת 
הטבעית הפשוטה לפי המושגים המוגבלים של האדם, ולא מעבר 

לכך, ולכן הם כה נבהלו ונחרדו ממה שעלול לקרות.

זה מה שקורה גם לענין מזונותיו של אדם. מבטו על  ובדיוק 
הפרנסה, עפ"י רוב, אינו נכון אלא מצומצם, רדוד ומוטעה: כאשר 
את  עצמו,  את  ומרומם  צוהל  הוא  פנים,  לו  מאירה  ההצלחה 
פתאום  כאשר  ואז  ידו"...  ועוצם  "כוחו  את  וחכמתו.  כשרונותיו 
נכשל ו"לא הולך לו" [כי יש לו את הזכות שיראו לו משמים ש"לא 
לחכמים לחם"] הוא נהיה מבוהל וממורמר ובא בטרוניות על כל 
העולם, ואולי גם על עצמו, וכולו דאגה וטירדה מאין יבא עזרו, וזה 
גופא מרחיק את ישועתו כמצב דאגת ישראל קודם קריעת ים סוף.

לקושי זה כיוונו חז"ל בדמותם את מזונותיו של אדם לקריעת 
ים סוף. קושי שהאדם עצמו יוצר אותו בחוסר אמונתו ובטחונו 

והכרתו בהשי"ת שהוא נותן לו את החכמה והכח לעשות חיל.

הוא  גם  אדם,  של  פרנסתו  לענין  ובטחון  אמונה  של  זה  יסוד 
הנה  סוף].  ים  קריעת  לענין  שהתפרש  [כמו  בתורה  הוא  מפורש 
בפרשת בהר (ויקרא כה) נאמר: "ואכלתם לשובע... וכי תאמרו מה 



להשמע  התורה.  חכמי  של  בכוחם  להאמין 
להוראתם ולעשות כעצתם !

נלמד מהפסוק: "ויעשו כן" (פרק יד-ה)
אל  נתקרב  היאך  אמרו  ולא  משה  לקול  ששמעו  שבחן,  להגיד  רש"י:  וכתב 
רודפינו, אנו צריכים לברוח, אלא אמרו: אין לנו אלא דברי בן עמרם! (מכילתא)

הנביא  יואל  בימי  שאירע  כפי  ניסים!  לחולל  תמימה,  חכמים  אמונת  בכח 
שניבא על רעב שעתיד לבוא על ישראל [שארבעה מיני חגבים יכלו את התבואה] 
בימי יהורם בן אחאב מלך ישראל, וניבא שאחרי הרעב יבוא שפע על ישראל 

(יואל ב-כג)

גשמים  ירדו  ועדיין לא  [שביעית לרעב] עבר חודש אדר  ואכן באותה שנה 
וכמובן לא זרעו. והנה באחד בניסן החל היורה ואמר להם הנביא צאו וזרעו. 
וטענו לו הרי המעט שנותר חיוני הוא לאכילתינו כי אם נזרענו ימותו ברעב. 

ואמר להם: אעפי"כ צאו וזרעו!

הגיון.  כל  כנגד  כדבריו  מיד  חזקה שעשו  כה  היתה  הנביא  בדברי  אמונתם 
ומספרת הגמרא (תענית ה.) שנעשה להם נס ונתגלה להם מזון תבואה שאצרו 
העכברים בתוך הכתלים וכן מה שאצרו הנמלים בחורים, והיה להם מיד מה 

לאכול עד שתצמח תבואה חדשה.

ולא זו אף זו: תוך ג' ימים מהזריעה ירדה להם רביעה שניה של גשמים [בה' 
בניסן] וצמחה התבואה במהירות עד שבשנה זו הקריבו עומר מתבואה חדשה 
בט"ז בניסן. נמצא תבואה הגדילה בששה חודשים, גדלה באחד עשר יום... כל זאת 

בא להם בגלל שהאמינו בנביא וקיבלו לעשות כפי שציום אף כי סברו אחרת.

על האדם להאמין בכוחם של חכמי התורה לא רק מפני סגולתם העצמית 
אלא בעיקר משום ש"שכינה מדברת מתוך גורנם על כן יש לסמוך לגמרי על 
הוראת החכם אף אם מצד הגיונו ושכלו סובר אחרת. כדרשת חז"ל על הפסוק 

"לא תסור מן הדבר"...

באחת ממשאותיו של הרב מפוניבז' - הגאון רבי יוסף שלמה כהנמן זצ"ל, הביא 
את דברי הגמרא (פסחים פז:) שירבעם בן יואש זכה להמנות עם מלכי יהודה 
בגלל שלא קיבל לשון הרע על עמוס הנביא, ולא אבה לשמוע אל המביאים 
דיבתו רעה, ואף כשסיפרו לפניו דברים חמורים כאילו התנבא עמוס עליו שימות 
בחרב מפני רשעותו, אמר ירבעם: "חס ושלום אמר אותו צדיק כך, ואם אמר, 

מה אעשה לו, שכינה אמרה לו".

כך צריכה להיות הגישה לגדולי ישראל - אמר הרב מפוניבז' - מצד כל אדם 
מישראל, ואף מצד אלו הרחוקים מתורה ומצוות. לא לקבל דברי דיבה שנאמרים 
בשם גדולי ישראל אלא לומר כירבעם בן יואש בשעתו: "חס ושלום אמר אותו 
צדיק כך"! כי על כן, שכינה מדברת מתוך גרונם של גדולי ישראל בכל הדורות, 

כמו שדיברה מגרונו של הנביא בשעתו.

נאכל בשנה השביעית.... וציויתי את ברכתי"... והקשו המפרשים: וכי 
אם לא ישאלו "מה נאכל" לא יצוה הקב"ה את ברכתו ומדוע תולה 

את ברכתו בשאלתם?

ופירש הספורנו, שאם לא ישאלו "מה נאכל" יקויים בהם "ואכלתם 
במעיו"  ומתברך  קמעה  "אוכל  המזון  רבי  הפירות  שיהיו  לשובע" 
וממילא יספיקו פירות השישית גם לשביעית, ואולם אם ישאלו "מה 
העין  תשבע  [ואמנם  הכמות  תתרבה  או-אז  בטחון,  מחוסר  נאכל" 

מראות, אך קושי העיסון בתבואה יגדל].

הנה כי כן, מפורש בפסוקים שהאדם עצמו, בחוסר בטחונו בהשי"ת 
הוא שיוצר את הקושי במזונותיו! שכן אילו היו היו "מחרישים" - כעצתו 
של משה רבינו לישראל בקריעת ים סוף [ולא היו שואלים "מה נאכל"],  
מתוך אמונה ובטחון מוחלט בהשי"ת, אזי היו אוכלים לשובע. אך מכיוון 
שמורגל אצל האדם בטעות שעבודתו החרוצה בשדה, היא זו שמרבה 
לו את התבואה [="כוחי ועוצם ידי" והקב"ה "רק עוזר"] על כן כאשר 
מצווה הוא להשבית את שדהו, נבהל נחרד ודואג, מהיכן יהיה לו לאכול 
["הרי לא נזרע ולא נאסוף את תבואתינו"] ובזה גופא מקלקל את השפע 
האיכותי של "מתברך במעיו" ונותר עם הכמות הגדולה שמצריכה טירחה 
מרובה. ממש כפי שבני ישראל נתקפו באימה ופחד, היאך ינצלו מפרעה.

שאין  אלא  אדם,  של  זיווגו  לענין  גם  בתורה  מרומז  זה  [יסוד 
כאן המקום להאריך עוד. ובעזה"י נשלים ב"נ ביאורו בפרשת בהר 

הבעל"ט בנושא הבטחון].



את הסיפור בחר השולח לפתוח במשפט הבא: "אין פרטים 
מזהים מסיבות מובנות..."

אנו משוכנעים שעם סיום הקריאה בהחלט תסכימו גם אתם 
עם החלטתו.

* * *

יום רביעי בערב, אור לעשרה בטבת תשע"ח.

יהודי יקר "עדין נפש בדרך-כלל למעט זמנים מאתגרים..." נוקש 
על דלתות בתים בעיר מסוימת. עובר בית בית, מבקש יפה, פעם 

מקבל ופעם לא. עד כאן הכל כרגיל.

ואז הוא מגיע לאותה דלת ש"לא כדאי" לדפוק עליה. מנין לו? 
החוש-השישי בו נחונו המקצוענים משדר לו את זה. למרות זאת 
מחליט לדפוק. לנסות - תמיד אפשר. מקסימום יסרבו - גם לזה 

הוא כבר התרגל.

מי שם?

-צדקה.

שתיקה מתמשכת שמסתיימת עם "רק רגע".

לו דקה, שתיים, שלוש  "מתייבש"  ניצב בעמדת המתנה.  הוא 
תּו.  וארבע. ואז הוא שומע פרצי-צחוק מתגלגלים. לועגים למשבַּ

והוא - עדיין עומד שם כמו "טמבל".

נגדו  ונאצות,  קללות  מילא. כאן מתחילה מסכת של  עוד  זה 
אישית ונגד הציבור עליו הוא נמנה. שפת-ביבין שאין להעלותה 

על הכתב, ואפילו לא על הדעת.

הוא מאוד נפגע. נפשו המדוכדכת בלאו הכי הושפלה עוד יותר.

הוא ידע את אשר עליו לעשות: "סדרת חינוך" מקורית שתוציא 
להם את הטעם לעשות חגיגה שכזו על גבו של יהודי.

* * *

יורד לחצר הבנין. מסתובב קצת ועד מהרה מוצא את שביקשה 
נפשו - כוס-נייר. נכון זה עם שאריות של קפה שחור, אז מה? 
י אֵין אִישׁ' ומילה את  רְא כִּ פֶן כֹּה וָכֹה וַיַּ הוא מצטנע בפינה. 'וַיִּ
הכוס במי שופכין. עם הכוס המלאה עד גדותיה הוא חוזר לכיוון 
הבנין. למזלו הייתה תיבת הדואר של אותה משפחה גם גדולה 

וגם פתוחה. אַי אַי אַי - התרגיל הולך להצליח!

הכוס המצחינה מונחת אחר כבוד, או אחר בזיון, בתוך תיבת 
לבד  יערכו  כבר  ושהם  פעולתה  את  תפעל  כבר  היא  הדואר. 
חשבון הנפש על מה ולמה באה עליהם הרעה הזאת... במקדש 
אין מכניסים מפני הכבוד, אבל לתיבת הדואר של הרשעים האלה 
מכניסים גם מכניסים! והמחשבות בראש רצות: "לאֹ תִקּםֹ וְלאֹ 

מְעוּ וְיִרָאוּ! תִטּרֹ"? מה פתאום! צריך "לחנך" אותם - למען יִשְׁ

ובציבור  בו,  אנושות  לפגוע  שהעזה  למשפחה  ה  יֵעָשֶׂ כָה  כָּ
הקדוש עליו הוא נמנה. עֵת לַעֲשׂוֹת להשם - מה השאלה בכלל!

והוא ממהר להתרחק מהמקום לפני שידם הארוכה של "הני 
בריוני" תשיגנו.

* * *

אדהכי והכי מתחיל ליבו נוקפו.

ממהר להתקשר לידיד טוב, להתייעץ. הלה, שובב כרוחו, דווקא 
מתלהב: אתה יודע מה? אם כבר שׂמת את זה - שיישאר! "עֶס 

קוּמט זֵיי!" [-זה מגיע להם!] הוא קובע בעסיסיות.

מתעורר  שוב  נוספים,  בנינים  כעבור  לצעוד.  וממשיך  נרגע 
בראשו  מבזיקה  לפתע  הלאה?  להמשיך  לשם?  לחזור  המצפון. 
לכן.  קודם  שבועיים  מעמנו  שהסתלק  מי  של  הטהורה  דמותו 
המלאך שהתגורר בין בני תמותה, מרן "רֶבּ אהרן לייב" זי"ע אשר 
במשך 100 שנה ריסק וניתץ את כל הבלי העולם הזה והכבוד 

המדומה, המטופש והנמוך...

הוא נזכר בו. נזכר בביקור שלו במעונו, בשיחה הקצרה שניהלו. 
בסנדקאות שכיבד אותו בברית של בנו... נו, איפה הוא ואיפה 
אני? הוא נרדף עשרות בשנים ומעולם לא הסכים להגיב למנאציו, 
ואני? כמה קללות מעבר לדלת וכבר איבדתי את הצפון?! איך היה 

מגיב ה"מרכבה לשכינה" נוכח התקרית?

* * *

ברטט  הכוס  את  נוטל  למקום-הפשע.  לחזור  ממהר  הוא 
ובהתרגשות - כמעט כמו כוס של ברכה. משליך לפח האשפה 
הקרוב. מחפש ומוצא עיתון ישן. מנגב ומספיג את תחתית תיבת 
הזו  ההתגברות  תהא  לואט:  בעודו  לפח  משליך  ושוב  הדואר, 

לעילוי נשמת ר'- - -

עם תחושת הקלה עצומה עוזב את המקום.

* * *

בני המשפחה המנאצת לעולם לא ידעו בזכות מי נמנע מהם 
ה"תענוג" המפוקפק.

לעולם לא יקשרו בינם לגדול הדור הקשיש מבני-ברק ש"מנע 
בנשמתו" את הפיגוע.

ועוד תובנה: יהודי דופק אצלכם בדלת ומבקש תרומה. תרצו 
– תתנו. לא תרצו - אל תתנו. אבל לעולם, לעולם! אל תפגעו 
או תעלבו בו. אל "תעקצו" ואל תנסו "לחנך" אותו. הימנעו 
גם ממבט עוין - כי אף פעם לא תדעו על מי ועל מה אתם 

דורכים.

הסיפור הזה אמיתי להחריד. לא שיניתי ולא נגעתי!

היית מעורב בסיפור שקשור לבין אדם לחבירו? שמעת ממקור ראשון?
ahavemet@012.net.il :ספר לנו עכשיו! פקס: 077-7671812 דוא"ל


